
V sredo, 25. januarja 2006 so v Veliki dvorani Narodne
galerije v Ljubljani podelili odli~ja JSKD za leto 2005.
Najvi{je priznanje je za `ivljenjsko delo in nepogre{ljiv
prispevek k razvijanju ljubiteljskih kulturnih dejavnosti
prejela etnologinja dr. Marija Makarovi~.

Za za~etek najprej ~estitke za zlato plaketo Javnega sklada. Ste
prva `enska, ki je prejela to priznanje. Mar to pomeni, da ste
`enske v dru`bi {e vedno zapostavljene in je va{e delo vsaj javno
pogosto manj opa`eno kot delo mo{kih? 

Za ~estitke prisr~na hvala. Res je, da sem na dan podelitve
priznanja mimogrede ujela, da sem prva `enska, ki ga je
sprejela. Ne bi rekla, da mi je ta podatek kdovekaj pome-
nil. Verjetno zaradi tega, ker se, ~e odgovorim na va{e
vpra{anje, kot `enska nisem nikoli ~utila zapostavljena.
Res pa je tudi, da se nikoli nisem rinila na kak{no pomem-
bno mesto, na sre~o me je zanimalo samo strokovno delo.
Po drugi strani sem kar nekaj ~asa `ivela v obdobju, ko je
bilo veliko bolj pomembno kot to, ali si mo{ki ali `enska,
da si bil lastnik partijske knji`ice. ^eprav to ni v zvezi z
no{o, pa tudi kot etnologinja vedno bolj cenim tiste redke
ljudi, ki po{teno priznajo, da so bili v partiji, ker so tako
dobili bolj{o slu`bo, pa kaj, medtem ko se ve~ina spre-
neveda, kot da je bila tista knji`ica - samo brevir za
poduhovljene izbrance. 

Prejeto priznanje predstavlja nekak{no simboli~no nagrado za
va{ prispevek k razvoju folklorne dejavnosti. ^e imam prav v
spominu, ste nekaj kriti~nih besed na ra~un dela folklornih

skupin zapisali `e v {estdesetih letih preteklega stoletja v
Glasniku slovenskega etnolo{kega dru{tva. Vas je torej `e
takrat zanimala folklorna dejavnost, ali bolj dr`i to, da ste bili
zaradi drugih okoli{~in prisiljeni, da se sre~ujete s folklornimi
skupinami?

Hvala za kompliment. Prav ni~ si ne domi{ljam, da sem kaj
dosti prispevala k razvoju folklorne dejavnosti. ^e `e,
potem sem prispevala veliko premalo ali vsaj premalo
usmerjeno. Sicer pa sem sprva sprejela sodelovanje s folk-
lornimi skupinami kot neke vrste strokovno dol`nost. Saj
sem - podobno kot nekateri moji kolegi - nekako “podcenje-
vala” pomen folklorne dejavnosti in {ele v stiku s folkloristi
(zdaj jim pravite folklorniki) po Sloveniji sem spoznala, v
~em je bistvo folklorne in druge ljubiteljske dejavnosti.
Upam, da bom v najinem razgovoru lahko {e spregovorila,
v ~em vidim najve~ji pomen ljubiteljstva nasploh.

Verjetno ne bo narobe, ~e re~em, da ste `ivljenje posvetili stroki
in se znotraj tega ukvarjali predvsem z obla~ilno kulturo. Pa ne
da bi kakor koli `elel zanemariti obse`na monografska dela,
raziskave medsebojne pomo~i na vasi, raziskovanj `ivljenjskih
zgodb in podobnega. Se tudi vam zdi, da ste najve~ naredili
prav na podro~ju obla~ilne kulture? Je bila to stvar osebnega
zanimanja ali poklicnih zahtev?

S tem vpra{anjem ste me nekako prisilili k razmi{ljanju na
temo, ki bi jo lahko naslovila: Marija Makarovi~, kaj pa si
sploh naredila v etnologiji od leta 1953, ko si diplomirala?
Ker sem v Slovenskem etnografskem muzeju prevzela
oddelek z no{ami in vezeninami, sem res kar precej ~asa
posvetila zbiranju zadevnega gradiva, predstavljanju
oziroma razstavljanju in obravnavanju gradiva. Morda se
po okrog dvajsetih knjigah o ljudski no{i sli{i malo
nenavadno, ~e po pravici povem, da raziskovanje obla~ilne
kulture nikoli ni bilo moja sr~na zadeva. Potemtakem naj
uporabim kar va{ izraz, da je spadalo ukvarjanje z no{o v
poklicno zahtevo. Verjetno sem se prav zato, ker sem
podzavestno ugotavljala, da z obla~ilno kulturo ni v celoti
izkori{~en moj etnolo{ki eros, z veliko ve~jo raziskovalno
radostjo lotevala pisanja etnolo{kih monografij, medse-
bojne pomo~i in {e kaj bi se na{lo v moji bibliografiji. 

Razstave v Slovenskem etnografskem muzeju, ki ste jih
pripravljali, so bile odmevne zlasti zaradi novih spoznanj, ki ste
jih izpostavljali. Skorajda pred pol stoletja ste dokaj jasno
postavili lo~nico med t. i. narodno no{o kot posebno slavnostno
preobleko in ljudsko no{o. V tem ste bili bistveno bolj prodorni
in dosledni kot pa npr. etnologi v drugih muzejih nekdanje
skupne dr`ave. Kaj pa folklorne skupine? Kje mislite, da smo
Slovenci oz. na{i folklorniki v primerjavi z drugimi evropskimi?

Hvala za va{e priznanje o mojih razstavah. @al so prve
ostale brez spremnega kataloga, ker v petdesetih letih
prej{njega stoletja ni bilo samoumevno, da razstavo
spremlja tudi katalog. 

Pred pribli`no petimi desetletji sem se res lotila obravna-
vanja “narodne no{e”. Na njen ra~un sem napisala kar
nekaj pikrih besed. To je bil tudi ~as, ko so prihajale v
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Marija Makarovi~ je v slavnostnem nagovoru opozorila na
vlogo ljubiteljskih skupin v sodobni slovenski dru`bi. 

(Foto: Janez Er`en, Ljubljana, 25. 1. 2006.)
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muzej  po nasvete gospe, ki so se potem udele`evale
razli~nih prireditev z “narodno no{o”, najve~krat s
pro{njo, naj jim zave`em pe~o. S kolegico restavratorko
Anico Perko sva se kar najbolje potrudili. Nakar so vse
sre~ne - ena od njih kar s pe~o na glavi in v obi~ajni oble-
ki - odhajale iz muzeja. Po tak{nih obiskih je v meni vedno
bolj zorela misel, da je treba re~i bobu bob in povedati, kaj
je in kaj ni “narodna no{a”.

Pred desetletji, ko sem bila ~lanica `irije za ocenjevanje
no{ na mednarodni prireditvi v stari Gorici, sem kar z
nekak{nim nacionalnim ponosom ugotavljala, da
slovenske skupine niso ni~ slab{e od drugih skupin. Z
razo~aranjem pa sem ugotavljala, da je ena izmed
nem{kih koro{kih skupin mirne du{e plesala v no{i, ki se
je oblikovala pri ziljskih Slovencih, kar pa v predstavitvi ni
bilo niti z besedico omenjeno. Nenazadnje je {e zdaj tako.
Slovenska beseda ali dvojezi~ne table, bognedaj! Razli~na
kulturna dedi{~ina, ki se je oblikovala pri Slovencih, pa
vsekakor! Zato ker je nema in ne more povedati, od kod
izvira. Dvoli~nost brez primere!

@e dolgo nisem obiskala nobene folklorne prireditve v
tujini, zato bi te`ko odgovorila na zastavljeno vpra{anje.
Vendar `e podatek, da slovenske folklorne skupine pogos-
to gostujejo v tujini, vodi k mnenju, da so vsaj na podob-
ni ravni kot druge evropske skupine, sicer jih ne bi vabili.

Kako bi na kratko opisali razvoj kostumiranja folklornih
skupin od ~asov med obema vojnama, ko se dejavnost pod okril-
jem Franceta Marolta za~ne razvijati, pa do danes? Ali so spoz-
nanja stroke dovolj vplivala na razvoj dejavnosti ali pa se vam
zdi, da bi lahko mi sami naredili ve~?

France Marolt in njegova `ena Ton~ka imata vsekakor pio-
nirske zasluge tudi kar zadeva kostumiranje folklornih
skupin. Res pa je, da je vsaj `e v zadnji ~etrtini 20. stolet-
ja, po zaslugi nekaterih resni~no zagnanih ~lanov, ki so se

zavzeli za {ivanje no{ ali kostumov, dosegla obla~ilna
garderoba - ne samo Maroltova, tudi pri nekaterih drugih
folklornih skupinah - zavidljivo raven. Ko so prihajali
maroltovci v muzej po nasvete, sem nekaterim - med
njimi zlasti gospe Ljubi Vrtovec Pribac - kar zavidala, kako
so se z vsem srcem in razumom zanimali, kako in iz
kak{nega blaga je se{ita in krojena ta ali ona no{a. Po
pravici povedano, so mi {li s svojim folklornim ognjem
v~asih `e kar na `ivce, ~e{, pa res ni tako zelo pomembno,
kako je narejena ta ali ona obleka. Zdaj vem, da nisem
imela prav. [e kako zelo pomembno je, ~e `eli skupina
kolikor toliko dobro predstaviti obla~ilni videz nekega
podro~ja ali krajevne skupnosti. S tem stavkom sem ver-
jetno `e odgovorila tudi na va{e zadnje vpra{anje.

Vsekakor pa bi lahko naredila v tej smeri {e veliko ve~ in
predvsem veliko bolje. Osebno me veseli, da je vam
obla~enje ali kostumiranje folklornih skupin dobesedno
pisano na ko`o in da boste ne samo po slu`beni dol`nosti,
marve~ tudi z osebnim odnosom skrbeli, da bo celovita
kultura kostumiranja povsod dosegala ustrezno raven. 

Ja, tega si res `elim, sicer pa kako gledate na folklorne skupine
danes? Se vam zdi ideja o njihovi vlogi `ivega muzeja oz.
gledali{~a zgodovine sprejemljiva?

Folklorne skupine imajo, prav tako kot druge ljubiteljske
dejavnosti, nedvomno tudi danes dolo~en dru`beni
pomen. ^e bi `e morala opredeliti njihovo vlogo, potem bi
jim prilepila etiketo “narodopisno ali folklorno gledali{~e”.

Se vam zdi, da je pri folklorni dejavnosti pomembno, da skupine
upo{tevajo v~asih dokaj stroga strokovna na~ela, ali pa se vam
bolj bistveno zdi, da se v njej zdru`ujejo mladi zaradi potrebe po
dru`enju?

Ne vem, ~e je prav, vendar moram tudi v najinem prijet-
nem razgovoru priznati moje hereti~ne, krivoverske
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Priznanje ji je podelil direktor JSKD Igor Ter{ar. 
(Foto: Janez Er`en, Ljubljana, 25. 1. 2006.)



poglede na ljubiteljsko, potemtakem tudi na folklorno
dejavnost. Najbolj pomembno se mi zdi, da se zlasti mla-
dina zdru`uje v tak{nih ali druga~nih ustvarjalnih lju-
biteljskih skupinah. Izvajanje plesnega izro~ila, kjer pri
vsakotedenskih vajah spro{~ajo tudi svojo mladostno
energijo, se mi zdi {e kako pomembno. Ni~kolikokrat sem
opazila, kako so star{i pubertetnikov dobesedno nepoj-
mljivo hvale`ni vodjem folklornih skupin, ker se ukvarja-
jo z njihovimi otroki.

Ker ste omenili podelitev priznanja, naj na tem mestu iz
mojega kratkega nagovora ob podelitvi ponovno povza-
mem, zakaj se `e ve~ kot tri desetletja lotevam zbiranja in
obravnavanja gradiva o pra`njih in delovnih oblekah pre-
bivalstva v kme~ko-delavskem okolju in na podlagi gradi-
va tudi ~im bolj verne rekonstrukcije mo{kih in `enskih
oblek za potrebe folklornih skupin. Te naloge se preprosto
lotevam iz dveh razlogov:

- ker pripisujem ustvarjalnemu dru`enju ljudi, zlasti mla-
dine, neprecenljiv dru`beni pomen. Kajti v razli~nih lju-
biteljskih kulturno-prosvetnih skupinah - tudi folklorne
skupine spadajo mednje - se samoumevno zdru`ujejo in
lahko ustvarjalno delujejo le osebe, ki ne potrebujejo
tak{nih ali druga~nih opojnih sestavin, da dose`ejo
ob~utje zadovoljstva. Tako zelo pomembno ob~utje sklad-
nosti z okoljem in s samim seboj, ki se vedno znova pora-
ja ob ve~inoma rednem tedenskem dru`enju na vajah;

- kar bi rada posebej poudarila tudi v najinem razgovoru,
da se zdru`ujejo v razli~nih ljubiteljskih kulturnih
dejavnostih ljudje, ki se ne vrtijo v neproduktivnem in
za na{o sedanjost ter prihodnost uni~ujo~em prime`u
vedno bolj o~itne strankarske delitve in z njo povezanih
politi~nih bojev ter marsikje `e kar iracionalnega
nasprotovanja, ~e `e ne sovra{tva med ljudmi, ki pri-
padajo razli~nim strankam.

Zato so dandanes dejavne ljubiteljske skupine, naj
vklju~ujejo mladino ali starej{e, marsikje {e edina ustva-
rjalna jedra, ki povezujejo sodelujo~e in tudi njihove
dru`ine med seboj.

Kaj pa upokojenske skupine? Se vam zdi, da tudi opravljajo
pomembno funkcijo? Domnevam, da se vi ne bi pridru`ili eni
med njimi.

Deloma sem na va{e vpra{anje `e odgovorila. Glede za-
dnjega vpra{anja pa vam moram samo pritrditi, da se -
tako mislim zdaj - ne bi zna{la v upokojenski folklorni
skupini. Prvi~ zato, ker nisem “grupni ~lovek”, drugi~
zato, ker bom, dokler bom lahko delala v svoji stroki, to
tudi po~ela in dokler bom lahko hodila, bom v svojem
prostem ~asu tudi pe{a~ila. Prav tako ne v skupini, ker
obo`ujem svoje samotne pe{poti, ko sem v stiku z meni
nadvse ljubo naravo in nenazadnje tudi v stiku z ljudmi,
ki so mi pri srcu.

Dneve narodnih no{ v Kamniku si ob~asno {e ogledate. Kaj bi
vi predlagali, da bi akcija dosegla vi{jo strokovno raven?

Doslej {e nisem bila na Dnevih narodnih no{. Res pa je, da
so pred to prireditvijo - kot omenjeno - prihajale v muzej
`enske pa tudi nekateri mo{ki, ki so me prosili, da jim
povem, ali je no{a, ki jo nameravajo oble~i za parado,
pristna ali ne, ipd. 

Po mojem je te`ko bistveno vplivati na dokaj mno`i~en
pojav. Nikoli me ni mikalo, da bi se trudila v tej smeri. Kot
etnologinjo bi me bolj zanimali Dnevi narodnih no{ kot
svojevrsten dru`beni, z no{o povezan identifikacijski
pojav.  

O kostumiranju folklornih skupin ste v za~etku pisali dokaj
kriti~no. Zlasti o uniformiranju, pa izbiri neprimernih materi-
alov ipd. Se vam zdi, da so se do danes razmere spremenile?

Upam, da ne delujem kot “razbija{ka oseba”. Ko pa sem
opazovala uniformiranost izvajalcev in izvajalk ljudskih
plesov, me je dobesedno pograbila `elja, da jo razbijem.
Verjetno mi je to uspelo pri ve~ini {tajerskih folklornih
skupin in tudi pri “^ubejcih” v Istri, pa {e kje. Na splo{no
so se do danes - tu imajo velike zasluge vodje posameznih
folklornih skupin - razmere bistveno spremenile.
Nenazadnje se spreminjajo tudi `e po va{i zaslugi.

Hvala, morda res vsaj deloma. Vrsto let ste vodjem folklornih
skupin predavali na raznih seminarjih in zdi se mi, da ste jih
prav vi uspeli prepri~ati, da poleg t. i. narodnih no{ v obla~ilni
dedi{~ini obstaja {e marsikaj drugega. Ali je bilo te`ko spre-
meniti miselnost ljudi?

Nikoli nisem imela te`av glede tega. Vodje in voditeljice
ali pa predsedniki in predsednice folklornih skupin so mi
ob mojih raziskavah vedno nesebi~no stali ob strani. Ker
so verjetno opazili tudi moja prizadevanja, da `elim s
pomo~jo akademske slikarke Jane Dolenc ali likovne pe-
dagoginje Anite Bowen predstaviti ~im bolj zveste rekon-
strukcije pra`nje ali delovne obleke njihovega kraja, so mi
zaupali in upo{tevali, kar sem jim predlagala. Na{e sode-
lovanje mi bo ostalo vedno v lepem spominu tudi po
~love{ki plati.

Kaj se vam zdi najbolj bistveno, ko se skupina odlo~i izdelati
nove obleke? Je to terenska raziskava, izbira materialov, krojen-
je in {ivanje?

V va{em vpra{anju so `e lepo po vrsti nanizane delovne
naloge, ki jih je treba opraviti, da se dokopljemo do
pra`njih ali delovnih oblek, ki predstavljajo neko ve~je ali
manj{e zemljepisno obmo~je. Raziskava je vsekakor
najbolj bistvena, {e zdale~ pa se mi ne zdi najte`ja. Izbira
obla~ilnega blaga in dodatkov je vsaj za mene veliko bolj
te`avna in predvsem duhamorna. Tudi po ~love{ki plati,
ker ugotavljam, da je {la ve~ina slovenskih tekstilnih
tovarn (Maj{perk, Prebold itn.) v ste~aj in je v Sloveniji
vedno te`e kupiti vsaj pribli`no podobno blago za mo{ke
in `enske obleke, kot je bilo nekdaj v navadi. Nadvse
zahtevno krojenje in {ivanje oblek pa je sploh poglavje
zase, ko vedno znova in znova naletim na `eljo vodij folk-
lornih skupin, da “bi se no{e {ivale v doma~em kraju”. Jaz
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pa se spet in spet znajdem v meni osebno zelo mu~nem
polo`aju, ko moram vodjem folklornih skupin dopove-
dovati, da tudi {olane {ivilje ne znajo krojiti in {ivati
oblek, kakr{ne so bile v navadi v zadnji ~etrtini 19. ali v
prvi ~etrtini 20. stoletja. Ker `e po naravi ne silim z glavo
skozi zid, navadno popustim in pravim: Pa naj za{ije tista
va{a {ivilja! ^eprav sem `e ne{tetim {iviljam sku{ala
pojasniti, v ~em so pasti in te`ave {ivanja, in ~eprav se
{ivilje trudijo upo{tevati moja navodila, se ne tako redko
`e na prvem pomerjanju oblek poka`e, da sem ravnala
napak, ker sem pristala na “{iviljski lokalpatriotizem”.
@elim, da boste vi glede povedanega uspe{nej{i.

Ali imam prav, ~e re~em, da ste najve~ raziskovali in sodelovali
s skupinami na [tajerskem in najmanj na Gorenjskem? Zakaj
tako?

Res je, da so me doslej najpogosteje povabili in mi
omogo~ili raziskovanje obla~ilne kulture predvsem vodje
{tajerskih folklornih skupin. Za~elo se je s povabilom
gospe Ne`ke Lubej za raziskavo no{e v Lancovi vasi itn.
Te`ko bi rekla, zakaj je tako. Morda me s [tajerci dru`i
preprosto veselje do ustvarjanja, do `ivljenja (smeh).
Vsekakor je na [tajerskem skupina zelo zagnanih in pred-
vsem stabilnih vodij folklornih skupin, ki - s kak{no izje-
mo - dobesedno ne dovolijo, da bi neka skupina zaspala.

Ob navedeni pohvali [tajercem pa ne bi bilo prav, ~e bi
pozabila omeniti vsestranska prizadevanja takratne
tajnice ZKO ^rnomelj gospe Ksenje Khalil. Omogo~ila je
raziskavo belokranjskih no{, ki jih je prav tako kot
nekatere druge objavila ZKOS. Rada sem sprejela tudi
vabilo za raziskovanje obla~ilne kulture na Tolminskem,
Vipavskem, v Istri, v delu Prekmurja, Koro{kega in
Dolenjskega. Verjetno sem {e kaj pozabila. 

Kako pa je z bolj oddaljenimi obdobji in folklorno dejavnostjo?
Se vam zdi sporno, da skupine rekonstruirajo na~in obla~enja v
za~etku 19. stoletja in v teh kostumih izvajajo plese, ki so bili
zapisani {ele v obdobju po drugi svetovni vojni?

Kar zadeva navedena vpra{anja, se tako reko~ za vsako
obmo~je posebej posvetujem z Mirkom Ramov{em. Zame
je najbolj{i raziskovalec, poznavalec in izvajalec sloven-
skih ljudskih plesov, ki `al nima naslednika. Ve~ina plesov,
ki so bili zapisani po drugi svetovni vojni, korenini vsaj `e
v 19. stoletju. Zato v zvezi s tem ne vidim posebnih prob-
lemov. ^e ho~ete, sem imela najve~ te`av z ra{plo. Pol za
{alo pol zares se tudi v zelo solidnih zgodovinskih filmih
zgodi, da “nosi Napoleon zapestno uro”, kot opredeljujem
tak{ne pojave.

Kaj pa druga skrajnost morda? Kaj pa ponazarjanje na~inov
obla~enja v obdobju med obema vojnama ali {e po njej?

Do upokojitve sem imela vsakoletna predavanja o no{i na
seminarjih za vodje folklornih skupin. Nemalokrat sem
za~ela predavanje z zelo hereti~nim stavkom, da me ne bi
prav ni~ motilo, ~e bi izvajali folklorne plese kar v kavboj-
kah in mini krilih …  Za~udeni in v~asih `e kar nejevoljni

pogledi slu{ateljev so me hitro spravili k pameti, da sem
nehala s podobnimi predlogi. 

@e v najinem razgovoru ste omenili besedno zvezo
gledali{~e zgodovine. Zato se strinjam z gledali{kimi kostu-
mografi, ki - vsaj doslej - obla~ijo v predstavah iz 18. ali 19.
stoletja nastopajo~e igralce v takratne obleke. Vsaj za zdaj
si - razen v kak{ni parodiji - ne morem predstavljati kak{ne
imenitne angle{ke kraljice iz 16. ali 17. stoletja v kak{nem
mini krilu, pa katerega od renesan~nih mojstrov v kavbo-
jkah. Zato si doslej {e nisem dovolila ~esa podobnega pre-
nesti v folklorno kostumografijo. Mikalo pa me je. 

Ideja o mapi no{, ki se je razvila pozneje, v osemdesetih letih, je
bila tudi `e dokaj stara. Zakaj `e v {estdesetih letih ni pri{lo do
realizacije? 

Ker v ustanovi, kjer sem bila v slu`bi, moj predlog o tej
zadevi ni bil sprejet. To res ni ve~ moj problem. Takrat pa
je bil, ker zdaj {e bolj vem, koliko bi se dalo narediti. 

Sredi petdesetih let ste doktorirali z delom Kme~ka no{a na
Slovenskem od srede 19. stoletja do danes. Zakaj ni nikoli pri{lo
do objave dela v celoti, kajti tam so na enem mestu zbrani mal-
odane vsi do tedaj znani viri, ki pri~ajo o obla~enju kme~kega
~loveka v 19. stoletju in za~etku 20. stoletja?

To je bil ~as, ko zalo`niki niso bili naklonjeni objavljanju
strokovnih del. Preprosto ni bilo denarja za tak{ne objave.
To bi mi potrdili vsi moji tedanji kolegi, ki so prav tako
imeli te`ave z objavljanjem. V Cankarjevi zalo`bi, kjer so
imeli trden namen objaviti mojo disertacijo, pa me je
“spodkopal” eden izmed “strokovnjakov”. Zato sem {e
vedno hvale`na Centralnemu zavodu za napredek
gospodinjstva, ki je bil pripravljen objaviti vsaj skr~eno
vsebino skupaj s kroji, kar je bila moja izrecna zahteva.
Nenazadnje pa je disertacija dostopna na Oddelku za
etnologijo in kulturno antropologijo Filozofske fakultete v
Ljubljani. 

^e pogledamo prakti~no: kak{en je po va{em mnenju danes
najbolj{i postopek, da folklorna skupina pride do ustreznih kos-
tumov? Kako naj se loti stvari?

Rekla bi, da sem na to vpra{anje `e nekako odgovorila.
Naj ponovim: podlaga naj bo vsekakor temeljna raziskava
mo{kih in `enskih oblek dolo~enega obdobja skupaj z
rekonstrukcijskimi risbami. Slednje so nepogre{ljive. [e
vsaka skupina, ki si zaradi pomanjkanja denarnih sredstev
ni mogla naro~iti rekonstrukcijskih risb, se je pozneje
kesala. [e tako dober opis ne dose`e rekonstrukcijske
risbe, ki je na eni strani v veliko pomo~ {ivilji oziroma
kroja~u, po drugi strani pa tudi temeljno arhivsko gradivo
dolo~ene skupine. Sicer pa je treba - to mi bodo potrdili vsi
dosedanji vodje folklornih skupin, ki so me nesebi~no
spremljali od “raziskave do no{e” - prehoditi pot od ideje
do izvedbe, dobesedno z veliko dobre volje in
potrpe`ljivosti. Najve~je pla~ilo jim pomeni, ~e so po
prvem nastopu v novih oblekah le-te dobro ocenjene.
Lahko pa tudi najve~jo `alost, ~e kljub prizadevanjem ni
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tako. In spet smo pri {iviljah, ki v resnici lahko “zafurajo”
vsa prizadevanja, smo pa tudi pri kulturi nekaterih selek-
torjev, ki zvi{ka izrekajo uni~ujo~e kritike na ra~un oblek
ali plesnih korakov. Sancta simplicitas! Povedanemu ob
rob: Kdor prebere eno knjigo, ve vse, kdor prebere sto
knjig, ne ve ni~. Sebe uvr{~am med slednje. Zato {e
nobene skupine, pa ~e mi je pokazala {e tako skrpucalaste
obleke, nisem sestrelila z besedami. V pogovoru so to sami
spoznali. Odleglo je njim in meni.

Kaj pa prihodnost? Na~eloma naj bi bile folklorne skupine
oble~ene tako, kot so bili oble~eni ljudje v ~asu, ko so se plesi ple-
sali? Je to sploh mogo~e? Se vam zdi, da je pri kreiranju in
izdelavi kostumov treba upo{tevati zahteve odra, zahteve
dana{njega ~asa?

Ob ob~asnih mislih, ki so podobne va{im vpra{anjem, sem
se ve~krat vpra{evala: zakaj se izvajalci Bachovih ali
Vivaldijevih ali drugih klasi~ni glasbenih del ne oble~ejo v
obleke tistega ~asa, in obratno: zakaj so zajetne operne
pevke stisnjene v steznike, ~e tako veleva modna zapoved,
ki jim dobesedno onemogo~ajo naravnej{e gibanje. Zakaj?
Verjetno veljajo nekak{na merila, nekak{ne norme
gledali{kega obla~enja, ki ima svojo vlogo, svoj pomen,
svoj ~ar. Ljudje se radi oziramo v preteklost. Del te pretek-
losti so tudi obleke, med njimi obleke folklornih skupin, ki
pri~arajo razpolo`enje nekega obdobja.  

^e ste `e omenili zahteve dana{njega ~asa. Ali se vam ne
zdi, da so obiskovalci folklornih in drugih s podedovano
dedi{~ino povezanih predstav nekako `e selekcionirani?
Zve~ine jih obiskujejo le tisti, ki `elijo vsaj za kak{no uro
ali dve izstopiti iz zahtev dana{njega ~asa. 

Ali priznavate dejstvo, da gre tudi pri najbolj dosledno izvedeni
raziskavi ter ob natan~nem rekonstruiranju starih obla~il {e
vedno za dolo~eno mero lastne interpretacije. Tako pri izdelavi
grobega osnutka, kakor pri izbiri blaga, krojenju in {ivanju in
morda {e najbolj pri no{enju? Se vam potem zdi smiselno, da
govorimo o neki avtenti~nosti, izvirnosti ipd.?

Vsekakor. [e tako skrbno rekonstruirana obleka ali kos-
tum se ne more primerjati z originalom. Najve~, kar lahko
naredimo, je, da se ~im bolj pribli`amo obla~ilnemu
videzu nekega obdobja. Moja prizadevanja v tej smeri
gredo celo tako dale~, da ~e je le mogo~e, prosim pripove-
dovalce, naj mi opi{ejo obleko povsem dolo~ene osebe, ki
so jo dobro poznali. Kljub temu pa si {e malo ne
domi{ljam, da je na tej podlagi rekonstruirana obleka
avtenti~na opisani in naslikani obleki. Gre le za bolj ali
manj natan~ni pribli`ek opisani obleki. 

Ne verjamem, da {tejete, koliko skupinam ste konkretno poma-
gali, da so si izdelale nove kostume, pa vendarle, kak{na je pri-
bli`na {tevilka?

Zdaj ste me pa na{li in hvala, ker ste vpra{anje zastavili s
pridr`kom. Preprosto ne vem, ~e mi verjamete ali ne. Prav
tako kot ne vem natanko, koliko knjig in ~lankov o no{i
sem doslej napisala. Kakor koli `e. Rada bi se tudi na tem

mestu zahvalila folklornim skupinam, ki so me povabile k
sodelovanju in mi omogo~ile, da sem zbrala gradivo o
obla~enju na njihovem obmo~ju, ki ga sicer ne bi.  In s tem
posredno tudi omogo~ile, da sem ve~ino zbranega gradiva
`e objavila.
Kaj bi povedali za konec najinega pogovora?

Ponovno bi poudarila, da vidim  - na eni strani tako za
mladino kot za starej{e ljudi - velik dru`beni pomen v
nara{~ajo~i ljubiteljski dejavnosti. Dejavnosti, ki ni pod
pritiski modnih idealov o suhih in s kirur{kimi posegi
spremenjenih obrazov in teles iz sveta {ovbiznisa, ki
spravijo na tla normalnega mo{kega, ko zatipa silikonske
prsne vsadke in za~uti negibne, s skalpelom uni~ene ust-
nice. Na na{ih - vsaj pode`elskih - odrih nastopajo suhi/-e
in debeli/-e, majhni/-e in veliki/-e, mladi in malo manj
mladi, s polnimi in manj polnimi ustnicami, z gubami in
brez njih …  Ple{ejo, pojejo in igrajo sebi, drug drugemu in
ob~asno tudi drugim ljudem v veselje. 

Vem, da bi veliko zamudila, ~e ne bi po svojih strokovnih
mo~eh sodelovala s folklornimi skupinami. Zamudila po
strokovni in ~love{ki plati.

Z dr. Marijo Makarovi~ sem se junija 2006 pogovarjal 
Bojan Knific.




